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   محمد صادقي
يك مستندس�از با انتقاد از عملكرد صداوس�يما نس�بت 
ب�ه مس�ئله فلس�طين، رويك�رد تلويزيون ب�ه مهم ترين 
مسئله جهان اسلام را »مناس�بتي« و سطحي عنوان كرد. 
نگاه مناسبتي تلويزيون به فلسطین كه مسئله اول جهان اسلام 
است، باعث مي شود كه صرفاً در مقاطعي مانند روز قدس شاهد 
پر رنگ شدن مس��ئله آزادي قدس شريف باشیم. پخش تصاوير 
زنده از تظاه��رات روز جهاني قدس، پخش موزي��ك ويدئوها و 
سخنراني هاي آرشیوي در حمايت از آرمان هاي فلسطین بخش 
عمده اي از برنامه هاي صداوس��یما را در مقطع زماني روز قدس 
تش��كیل مي دهد و بعد از آن حداق��ل در بخش هاي غیرخبري 

تلويزيون خبري از پرداختن به مسئله فلسطین نیست. 
اين نگاه سطحي و مناس��بتي به آرمان هاي فلسطین، همواره با 
انتقادهايي روبه رو بوده اس��ت. محمدعلي شعباني، مستندساز 
در گفت و گو با »مه��ر« از اين روش صداوس��یما انتقاد كرده و 
مي گويد: اگر ما پوشش برنامه هاي روز قدس را از تلويزيون حذف 
كنیم مي فهمیم اين مسئله در تلويزيون جديتي ندارد و تلاشي 
براي ساخت برنامه هاي فكر شده و خلاق در آن وجود ندارد. هر 
مس��ئله اي كه اينگونه در تلويزيون مناسبتي شده است نگاهي 
آماري نسبت به آن وجود دارد و شما مي بینید كه تلويزيون در روز 

قدس در دهه 7۰ يا 8۰ با روز قدس در سال 97 فرقي ندارد. 
روز گذشته ش��اهد برپايي يكي از مهم ترين روزهاي قدس در چند 
سال اخیر بوديم. اولین روز قدس بعد از جابه جايي سفارت امريكا در 
سرزمین هاي اشغالي به بیت المقدس و تحولات چند ماه اخیر رژيم 

صهیونیستي در سوريه و پاسخ محور مقاومت به شیطنت هاي اين 
رژيم، به نظر مي رسد بايد به روز قدس امسال در تلويزيون با حرارت 
بیشتر از آنچه شاهد آن بوديم پرداخته شود. حداقل اين بود كه در 
روش هاي پوش��ش رس��انه اي اين روز تجديد نظر شده و كمي هم 
سلیقه به آن تزريق شود. مسئله آزادي قدس شريف در ماه هاي اخیر 
با برگزاري مداوم تظاهرات هاي مردمي در سرزمین هاي اشغالي با 
عنوان راهپیمايي »بازگشت« باز هم فلسطین را به صدر اخبار جهانی 
برده است. اما در تلويزيون به غیر از بخش خبري كمتر پیش مي آيد 
كه شاهد اين باشیم كه فلس��طین و پرداختن به آن در برنامه هاي 
تلويزيوني بازتاب پیدا كند. اين ضعف سال هاست در صداوسیما ديده 
مي شود، به طوري كه تلويزيون براي پر كردن آنتن به دم دستي ترين 
روش هاي ممكن يعني پخش تكراري فیلم هايي مانند » 33 روز« 
بسنده كرد. سؤال اين است كه با وجود برگزاري مراسم روز جهاني 
قدس در ماه رمضان، چرا نبايد حداقل هر چند سال يك بار يكي از 

سريال هاي مناسبتي اين ماه به مسئله قدس بپردازد؟!

درخواست يك مستندساز از صداوسيما

مسئله فلسطين براي تلويزيون مناسبتي نباشد
در حالي كه اين روزها پرونده اي قضاي�ي در زمينه پول هايي كه چهره هاي 
شناخته شده براي كمك به زلزله زده هاي كرمانشاه جمع كرده اند و در آن 
مناطق هزينه نشده است، تشكيل شده و در خبرها از برخي بازيگران سينما 
با نام اختصاري نام برده مي شود، خبري به دست رسانه ها رسيده كه در آن 
مهدي اصلاني فيلمبردار سينما مدير پروژه خانه فرهنگ سر پل ذهاب معرفي 
شده و درباره پول هاي جمع شده توس�ط نيكي كريمي توضيح داده است. 
مهدي اصلاني فیلمبردار سینما در توضیحاتي آورده است: خانم كريمي، 
من و چند تن از افراد محلي چند روز بعد از زلزله به سر پل ذهاب رفتیم 
و بعد از چند جلسه همفكري با مشاور، روانشناس و جامعه شناس قرار 
ش��د كودكان، نوجوانان و جوانان محلي براي تحصیل و تفريح داشته 
باشند به نام »خانه فرهنگ« كه هم بتوانند در آن آموزش هاي لازم را 
ببینند و هم بعد از زلزله، سرگرمي- كه مي دانید در شهرستان ها چقدر 
به آن احتیاج است- داشته باشند؛ هم اينكه بتوانند استعدادهايشان را 
كشف كنند.  اصلاني همچنین گفت: خانم كريمي همان ابتدا تمام پول 
جمع شده توسط مردم را براي من به عنوان مدير پروژه واريز كرد. چون 
مدتي بعد از زلزله و همچنین فصل زمس��تان بود، مقداري از آن صرف 
خريد پوشاك و مواد غذايي شد كه ما چند كامیون را به مقصد منطقه 
بارگیري كرديم و با مديريت من و نظارت خانم كريمي به خانواده هاي 
نیازمند رسانديم.  نماينده نیكي كريمي در سر پل ذهاب ادامه داد: به هر 
حال گرفتن جا، ساخت و ساز و تبديل آن به خانه فرهنگ زمان مي برد 
اما افتتاح خانه فرهنگ سر پل ذهاب به امید خدا تا ٢۰ روز ديگر انجام 
مي شود.  اصلاني در پايان گفت: ما ابتدا با چند نهاد صحبت كرديم ولي 
ديديم ديدگاه هاي آنها با ما متفاوت است و ترجیح داديم مستقل عمل 
كنیم ولي به امید خدا از هر كسي كه در اين راه ياريمان كرده حتماً در 

گشايش خانه دعوت خواهیم كرد. 
ورود بي قاعده افراد در مواقع بحران مس��ئله اي اس��ت كه بارها توسط 
نهادهاي خدمات رسان به افراد و مناطق بحران زده مورد تذكر قرار گرفته 
و نهادهاي ذيربط از مردم و افرادي كه رأساً اقدام به جمع آوري كمك هاي 
مردمي مي كنند خواس��ته اند كه اين رفتارها را در چارچوب قانوني و از 
مسیرهاي تعريف شده انجام دهند تا از ايجاد حاشیه پرهیز شود. در حال 
حاضر و با باز شدن اين پرونده اعتماد مردم نیز به چهره هاي شناخته شده 
مخدوش مي شود. حال بايد ديد اساساً تشكیل خانه فرهنگ با كدام مجوز 
بوده و فعالیت هايش را در كدام چارچوب دنبال مي كند و مهدي اصلاني 

چگونه خود را به عنوان نماينده نیكي كريمي معرفي مي كند. 
در همین رابطه هفته گذشته نماينده مردم گیلانغرب و سرپل ذهاب با 
اشاره به حضور سلبريتي ها و دريافت كمك هاي مردمي از سوي آنها براي 
كمك به مردم زلزله زده گفت: در روزهاي ابتدايي وقوع زلزله ما ش��اهد 
اعلام شماره حساب و دريافت كمك از سوي افراد، چهره ها و سلبريتي ها 

بوديم كه با استفاده از شبكه هاي اجتماعي و رس��انه ها و بهره گیري از 
حس مسئولیت و علاقه مردم توانستند بخش بسیار زيادي كه بیش از 

3۰میلیارد تومان مي شود را به حساب هاي خود واريز كنند. 
عضو هیئت رئیسه كمیسیون اصل 9۰ گفت: ما حتي شاهد بوديم برخي 
چهره هم نبودند و در شبكه هاي اجتماعي با اعلام آمادگي پول دريافت 
كردند. براساس قانون اين كمك هاي مردمي كه به حساب افراد و چهره ها 
ريخته شده، بايد با نظارت هلال احمر خرج مي شد كه اين اقدام صورت 
نگرفت. فرهاد تجري با اش��اره به يكي از همین اشخاصي كه با استفاده 
از شهرت خود كمك هاي مردمي را جمع آوري كرده است، گفت: خانم 
»ك« تاكنون مبلغ 5میلیارد تومان جمع آوري كرده است، اما اعلام كرد 
كه ٢/5میلیارد تومان را در مناطق زلزله زده هزينه كرده، در صورتي كه 
بعد از بررسي ها مشخص شد تنها 75۰میلیون تومان از مبلغ مورد نظر 
را خرج كرده اس��ت. بنده به عنوان نماينده فرماندار و اس��تاندار هنوز با 
اين شخص ملاقاتي نداشته ام، اما مسئولان اين منطقه خواستار انجام 
صحبت و مذاكره درباره اين هزينه ها هستند، زيرا ابهامات زيادي در اين 
مورد وجود دارد كه بايد دادستاني و وزارت اطلاعات سريعاً به اين موضوع 
ورود كنند. اكنون اي��ن خانم از نقش يك خَیر به ي��ك پیمانكار تبديل 
شده و با انعقاد قرارداد با مالكان و دريافت اختیاراتي شروع به ساخت و 
ساز كرده است. وي همچنین اظهار كرد: خانم »ك« افرادي را به بهانه 
داشتن اسكورت با عنوان باديگارد با خود همراه مي كند كه اين افراد با 
مردم زلزله زده درگیر شده و آنها را كتك زده اند كه همین موضوع منجر 
به تشكیل پرونده قضايي براي اين شخص و همراهانش شده است. اين 
شخص تنها با استاندار يك نشست كلي داشته، اما تنها مسئولان محلي 

به ريز آمار و جزئیات اشراف دارند.

مردم پل ذهاب، گوشت قرباني دعواي سلبريتي ها

   محمدصادق  عابديني
 س�ينما ابزاري اس�ت كه صهيونيس�ت ها از 
آن براي توجيه اش�غال فلس�طين استفاده 
فيلم ه�اي  خطرناك تري�ن  و  مي كنن�د 
ض�د فلس�طيني اغل�ب تصوي�ری ظاهري 
در حماي�ت از م�ردم اي�ن كش�ور دارن�د. 
سینماي حامي صهیونیس��م، نقش بسزايي در 
فريب افكار عمومي جهان درباره وقايع فلسطین 

داشته است. 
   دسته اول: فلسطين پاداش رنج ها

شفیع آقامحمديان، كارش��ناس سینما و مدير 
سابق مركز گسترش سینماي مستند و تجربي، 
در گفت و گو با »جوان« با بیان اينكه مي توانیم 
سینماي حامي صهیونیسم را به سه بخش عمده 
تقسیم كنیم، مي گويد: دسته اول اين فیلم ها، 
آثاري هستند كه از سوي كارگردانان صاحبنام 
سینما به خصوص سینماي هالیوود در حمايت از 
رژيم صهیونیستي ساخته مي شود. كارگرداناني 
مانند استیون اس��پیلبرگ يا جیمز كامرون به 
طور مستقیم در حمايت از رژيم صهیونیستي و 

جلب نگاه جهاني به اين رژيم فیلم ساخته اند. 
آقامحمدي��ان مي افزاي��د: اين فیلم ه��ا عمدتاً 
به توجیه حضور صهیونیس��ت ها در س��رزمین 
فلس��طین و بی��ان درد و رنج ه��اي يهودي��ان 
مي پردازند و اين گونه الق��ا مي كنند كه حضور 
صهیونیست ها در فلس��طین حقي است ناشي 
از همین درد و رنج ها. اين كارش��ناس سینما، 
فیلم هايي مانند »فهرست شیندلر«، »مونیخ« و 
»پیانیست« كه در سطح جهاني هم موفق بوده اند 
را از اين دسته از آثار عنوان مي كند و مي افزايد: 
اغلب اين فیلم ها با پش��تیباني هالیوود ساخته 
مي ش��ود و از جمله تولیدات بیگ پروداكش��ن 
هستند كه مراحل ساخت و تهیه سنگیني دارند 

و هر كشوري توانايي تولید آنها را ندارد. 
   دسته دوم: زندگي اينجا عادي است

آقامحمديان مي گويد: دس��ته دوم فیلم هايي 
هستند كه توسط كارگردانان كمتر شناخته شده 
ساخته مي شوند. اين فیلم ها به مسائل زندگي در 
سرزمین هاي اشغالي مي پردازند، يعني زندگي 
صهیونیست هاي مهاجر را يك زندگي عادي با 
تمامي استاندارد هاي يك زندگي در سرزمین 

مادري نشان مي دهند. 
وي ادامه مي ده��د: در اين فیلم ه��ا زندگي در 
سرزمین هاي اشغالي زندگي مطلوب، آرام و با 
مردمي راضي و خوشحال نشان داده مي شود. 
ه��دف از س��اخت اي��ن فیلم ها پنه��ان كردن 

ترس و استرسي است كه ش��هرك نشینان در 
سرزمین هاي اش��غالي دارند. فیلم هاي زيادي 
مانند»Or«، »عش��ق من آوي��وا« و »مرزهاي 
آزادي« كه اغلب توسط كارگردانان صهیونیست 
داخل سرزمین هاي اشغالي ساخته مي شود، از 
جمله آثار اين دسته اند. موضوعات اين فیلم ها از 
سوژه هاي پیش پا افتاده زندگي روزمره گرفته 
تا مس��ائل غیر اخلاقي مثل همجنس بازي در 

سرزمین هاي اشغالي را در بر مي گیرد. 
اين كارشناس و مدير س��ابق سینمايي معتقد 
است: اسرائیلي ها تلاش مي كنند تا با اين فیلم ها 
زندگي در سرزمین هاي اشغالي را در سطح يك 
زندگي اروپايي نشان دهند. اين فیلم ها به طور 
وسیعي در شبكه هاي ماهواره اي پخش مي شود 
يا از طريق ش��بكه توزيع فیلم هاي ويدئويي به 
فروش مي رس��ند. وي تأكی��د مي كند: تلاش 
اين دس��ته از فیلم ها براي عادي بودن زندگي 
شهرك نشین ها در فلسطین در حالي است كه 
طبق آمارهای منتش��ر شده میزان كشف بمب 
در شهرهاي صهیونیست نشین بسیار بالاست 
و همین موضوع اس��ترس و ت��رس زيادي را به 
ساكنان آن شهرها وارد مي كند. آقا محمديان 
با بیان اينكه در فیلم هاي كارگردانان اسرائیلي 
خب��ري از مبارزات مردم فلس��طین نیس��ت و 
اصلًا به فلسطیني ها به عنوان مالكان سرزمین 
اش��اره اي نمي ش��ود، مي افزايد: اگر هم شاهد 
حضور يك فلس��طیني در اين فیلم ها باشیم به 
اين نحو خواهد بود كه وي همه قوانین زندگي 
در اس��رائیل را پذيرفته و اصولاً با چیزي به نام 
قیام براي بازپس گرفتن فلسطین آشنا نیست. 

   دسته سوم: فيلم هاي فريب دهنده
مدير سابق مركز گس��ترش سینماي مستند و 
تجربي با بیان اينكه دسته س��وم از فیلم هايي 
كه درباره فلسطین ساخته مي شود، آثاري است 
كه توسط كارگردانان فلسطیني و فیلمسازان 
برخي از ديگر كشورها ساخته شده اند، مي گويد: 
اين دسته را مي شود به دو قسمت تقسیم كرد؛ 

دسته اول فیلم هايي است كه در آن مبارزه براي 
بازگشت به سرزمین فلسطین مذمت شده و يك 
زندگي مسالمت آمیز در كنار اشغالگران تبلیغ 
مي شود، مانند آنچه در فیلم هاي اسرائیلي شاهد 
آن هستیم. دسته دوم اما فیلم هايي هستند كه 
كارگردان آن قیام مردم فلسطین را شرعاً و عرفاً 
حق مي داند. در بخشي از اين فیلم ها اين گونه 
نشان داده مي شود كه وظیفه هر انساني كمك 

به آزادي فلسطین از دست غاصبان است. 
تهیه كننده س��ینما توضیح مي دهد: متأسفانه 
صهیونیس��ت ها با نفوذ در اين دسته از فیلم ها، 
باعث تولید آثاري شده اند كه در ظاهر به نفع مردم 
فلسطین است، اما وقتي در آنها تعمق مي شود، 
همان حرف صهیونیست ها را در اينكه بايد سازش 
كرد مي زند. آثاري مثل »5 دوربین شكسته« يا 
»عمر« در اين گروه هستند. اين دسته از فیلم ها 
خطرناك ترين آثاري هستند كه درباره فلسطین 
ساخته مي شود. آقا محمديان تصريح مي كند: 
فیلم هايي با چنین مضموني با يك فريب بزرگ 
همراه هستند. در اين فیلم ها گفته مي شود كه 
در آخر كار بايد مردم فلس��طین دست از مبارزه 

بردارند و مقاومت به جايي نخواهد رسید. 
  فرانسه دوست سينمايي صهيونيست ها

در فرانسه مؤسس��ه اي به نام »فدراسیون فیلم 
فرانسه« وجود دارد كه سیاست سرمايه گذاري 

در سینماي خارج از فرانسه را دنبال مي كند. 
آقا محمديان درباره اي��ن مجموعه، مي گويد: 
فدراسیون فیلم فرانسه تا به حال چند همكاري 
نیز با فیلمس��ازان ايراني داشته است. سیاست 
فدراسیون فیلم پیشبرد اهداف فرهنگي فرانسه 

است و بسیار هم زيركانه عمل مي كند. 
اين كارش��ناس س��ینما ادامه مي ده��د: اين 
مؤسسه تا به حال چند اثر نیز درباره فلسطین 
ساخته است كه موضوع همگي آنها حمايت از 
صهیونیست ها بوده است. اروپايي ها به خصوص 
فرانس��ه كه تمايل زيادي به تولید فیلم درباره 
اسرائیل دارد، سیاس��تي را در پیش گرفته اند 
و آن پرداخت��ن به موضوع فلس��طین و توجیه 
صهیونیسم در فیلم هاي كوتاه است. فیلم هايي 
كه مخاطب آنها جوانان است و اتفاقاً چون اغلب 
از س��وي كارگردانان جوان س��اخته مي شود، 
مي توان به راحتي با حمايت از آنها و اهداي جوايز 
در فستیوال هاي فیلم به اين آثار، ذهن كارگردان 
را به شكل دلخواه سمت و سو و خط داد. تهیه 
كننده سینماي ايران معتقد است: در حالي كه 
فرانسه روي س��ینماي در خدمت صهیونیسم 
سرمايه گذاري مي كند، ما در ساخت فیلم درباره 

فلسطین دچار كم كاري هستیم. 
وي با بیان اينكه حتي در س��ال هاي اخیر هیچ 
فیلمي درباره فلس��طین س��اخته نشده است، 
تأكید مي كند: بايد سیاس��تگذاري جدي براي 

حمايت از آثار مرتبط با فلسطین انجام شود. 
آقا محمديان در پايان مي گويد: درس��ت است 
كه مردم حمايت خستگي ناپذيري از فلسطین 
دارند، ولي براي صحبت با مردم جهان بايد از زبان 
هنر اس��تفاده كرد. در گذشته فیلم هايي مانند 
»بازمانده« مرحوم سیف الله داد يا »سي و سه روز 
« جمال شورجه و »شكارچي شنبه« پرويز شیخ 
طادي ساخته شده ولي نبايد به همین چند اثر 
معدود بسنده كرد، در اين راه تلويزيون مي تواند 

حامي خوبي براي سینما باشد.

متأسفانه صهيونيست ها با نفوذ در 
س��ينما، باعث توليد آثاري شده اند 
كه در ظاهر به نفع مردم فلس��طين 
است، اما وقتي در آنها تعمق مي شود، 
همان ح��رف صهيونيس��ت ها را در 
اينك��ه باي��د س��ازش ك��رد مي زن��د

دلت پاك باشه كافيه! 
 ظاهراً يكي از اصلي ترين قوانین نانوش��ته صداوس��یما براي 
ساخت سريال عمل به همان ش��عاري است كه از زبان برخي 
دين گريزهاي جامعه زياد شنیده مي ش��ود؛»دلت پاك باشه 

كافیه«.
نش��انه هاي ديندار بودن سال هاس��ت از بخش عمده اي از 
سريال هاي تلويزيوني حذف شده، علتش هم اين است كه 
عده اي اين گزاره غلط را در ذهن مديران سیما جا انداخته اند 
كه نشانه هاي ديني متن ها را شعاري و گل درشت مي كند. 
حالا چون در برخي مقاطع برخي آدم هاي بي استعداد از اين 
نشانه ها در ساخت فیلم و س��ريال بد استفاده كرده اند بايد 
تا قیامت كاراكت��ر آدم نمازخواني كه بتوان��د با مخاطب به 
اصطلاح سمپات برقرار كند حذف  شود و به جايش تا دلت 
بخواهد كاراكترهايي مي بینیم كه اگر خوب هستند خوب 
بودنشان لزوماً هیچ ربطي به ديندار بودنشان ندارد. همین 
جور الكي خوبند. از شكم مادرشان خوب بوده اند يا برمبناي 
همان عبارت معروف عمل كرده اند كه مي گويد: »دلت پاك 

باشه كافیه«.
 حالا محمد مهدي عسكرپور بر مبناي همین تئوري »دلت پاك 
باشه كافیه« سريالي با نام رهايم نكن ساخته كه هر شب در ايام 
ماه رمضان درست پس از افطار از ش��بكه 3روي آنتن مي رود. 
نويسنده فیلمنامه اين سريال جمیله دارالشفايي است. براي پي 
بردن به اعتقاداتش لازم نیست حتماً به صفحات اجتماعي او در 
فضاي مجازي رجوع كنیم. رجوع به ديالوگ ها و فضاي داستاني 

سريال كه از دين در آن خبري نیست كفايت مي كند. 
»بیا ب��راي روح��ش آرزوي آرامش كنیم« عب��ارت مذكور 
ديالوگ يكي از قسمت هاي ابتدايي سريال رهايم نكن است 
كه هر ش��ب پس از افطار از شبكه 3 س��یما پخش مي شود. 
ايراني هاي مس��لمان معم��ولاً وقتي درباره مرده هايش��ان 
حرف مي زنند به طور قطع از اين جمله اس��تفاده نمي كنند 
و مي گويند: خ��دا رحمتش كند يا فاتح��ه اي براي روحش 
بخوانیم يا در س��كولارانه ترين حالت��ش مي گويند روحش 
ش��اد اما بیا براي روحش آرزوي آرامش كنیم اساساً ادبیات 
ايراني ها نیست. معلوم اس��ت كه نويسنده اساساً يا مسلمان 
نیست يا نس��بتي با اس��لام ندارد. اين جور مواقع مجبوريم 
تأكید كنیم كه داريم درباره نويس��ندگي يك س��ريال ماه 
رمضان��ي حرف مي زنیم كه پ��س از افطار از صداوس��یماي 

جمهوري اسلامي پخش مي شود. 
وقتي به برخ��ي صفحات اجتماع��ي جمیله دارالش��فايي در 
فضاي مجازي سر مي زنیم قرينه فضاي سكولار سريال رهايم 
نكن خودش را نش��ان مي ده��د. دفاع از جنبش براندازس��بز، 
چهارشنبه هاي س��فید مس��یح علي نژاد، دختران به اصطلاح 

خیابان انقلاب و... 
حالا اگر نويسنده سريال رهايم نكن واقعاً دل پاكي داشت كه 
منجر به اخلاق مداري بدون دين مداري اش مي ش��د حرجي 
نبود اما برخي توئیت هاي او نش��ان مي دهد علي القاعده آدم 
خیلي اخلاق مداري هم نیس��ت. اش��اره به نوع ادبیات او در 
يكي از توئیت هايش عیار اخلاق مداري نويس��نده سريال ماه 
رمضاني را نشان مي دهد. »خب مي بینم كه باردارتون كردم! 
با توئیت هام درباره سريالم، در مجموع از قسمت هاي سه شب 
اخیر راضي بودم، فحش هم زياد خوردم در اين شونزده شب 
و پوستم كلفت شد، نقد هم زياد بود كه در سريال هاي بعدي 

حواسم هست.«
واقعیت اين اس��ت كه از كوزه همان برون تراود كه در اوست. 
محمد مهدي عسكرپور و مديران سیما فكر مي كنند از درون 
ذهن دين گريز خانم نويس��نده مي توان ب��راي روزه داران ماه 

رمضان خوراك فرهنگي سالم تهیه كرد؟ 
وقتي مي گويیم سريال ماه رمضاني بايد رنگ و بوي ماه رمضان 
داش��ته باش��د عده اي مي گويند براي ج��ذب همه طیف هاي 
مخاطب خوب است متن ها صرفاً به مناسبات و روابط انساني 
ارجاع بدهند. اين واژه انس��اني قرينه پاس��توريزه شده همان 
غیرديني يا سكولاريس��م اس��ت. يعني به جاي شاخصه هاي 
ظاهري دين مثل نماز، روزه داري، س��فره افطار و... صرفاً روي 
شاخصه هايي تأكید شود كه همه روي اخلاقي بودن آن اجماع 
دارند. يعني همان خوب باشیم بدون اينكه ديندار باشیم، يعني 
همان دلت پاك باش��ه كافیه. متأسفانه صداوسیماي عريض و 
طويل ما آنقدر دستش در نويسنده ماهر و كارداني كه متعهد 
هم باشد خالي اس��ت و آنقدر در امر تربیت نیرو كوتاهي كرده 
كه برخي مواقع تن به خیلي چیزها مي دهد ولي هزينه اين تن 

دادن ها را مردم مي دهند.

 بررسي فيلم هاي ضدفلسطيني 
در گفت وگوی »جوان« با مدير سابق مركز گسترش سينماي مستند و تجربي

خيانت سينما به مردم فلسطين

گفت وگوي »جوان« با بازيگر نمايشي كه به صورت نذري روي صحنه مي رود 

نمايش هاي مذهبي مخاطبان بيشتري دارد
    محمدعلي ميرزايي

نمايش هاي مذهبي و ديني بيشتر در مناسبت هاي خاص 
مورد اقبال عمومي بسياري از مخاطبان تئاتر بوده است، 
يكي از اين نمايش ها»توبه نمي كنم« به نويس�ندگي و 
كارگرداني»سيد جواد هاشمي« می باشد كه اين روزها 
در تالار انديش�ه حوزه هنري روي صحنه رفته اس�ت. 
س�راغ بازيگر اصلي اين نمايش»علي سليماني « كه از 
بازيگران فعال سينما، تلويزيون و تئاتر به حساب مي آيد 
رفته اي�م، ماحصل گفت و گ�و را در ادام�ه مي خوانيد.

با توجه به اينكه نمايش»توبه نمي كنم« چندين 
س�ال اس�ت كه به صورت نذري اجرا مي شود 
آيا هزينه هاي جاري گروه را تحت فش�ار قرار 
نمي دهد ضمن اينكه از اجراي نقش خودتان در 

اين نمايش هم به ما بگوييد. 
من بارها اين نقش را ايفا كرده ام، اين كاراكتر نزديك 1۰ سال 
است كه توسط سید جواد هاشمي به نگارش درآمده است. 
امسال بیست و سومین سال است كه اين نمايش به صورت 
نذري برگزار مي شود كما اينكه بنده در يك دوره آن در گروه 
آقاي هاشمي حضور نداشتم اما سال 8۰ به آنها ملحق شدم و 
واقعاً اين نذر ادامه دارد، اما اين نذري بودن نمايش شامل يك 
بخشي از كار محسوب مي شود كما اينكه نمايش هزينه هاي 
جاري مانند دكور، طراحي گريم و... را در بردارد و اين بدان 

معنا نیست كه نمايش بدون هزينه اجرا شده باشد. 
چقدر درباره شخصيت»حارث« مطالعه داشتيد؟

مطالعه بنده صرفاً در حد متن نمايش بوده اس��ت و 
بیش��تر نگاه تحلیلي كارگردان نمايش به من كمك 
كرد، البته اين مطلب را بايد بگويم كه»حارث« يك 
كاراكتر دراماتیكي است كه س��ید جواد هاشمي آن 
را خلق كرده است و ش��ايد در تاريخ هم مابه ازاي آن 
وجود نداش��ته باشد و ايش��ان به عنوان يك هنرمند 

خلاق اين كاراكتر را به وجود آورده است. 
با فعاليت در نمايشي همانند»توبه نمي كنم« در 
ماه مبارك رمضان و وجود مش�كلاتی همچون  
گرما، چگون�ه به عنوان يك بازيگر توانس�تيد 

خودتان را با اين مشكلات وفق دهيد؟
ه��ركاري طبیعت��اً س��ختي هاي خ��اص خ��ود را دارد ام��ا 
شخصیت»حارث« سخت و پیچیده است به اين دلیل كه مدام 
در صحنه حضور دارد و من در مدت 43 ثانیه گريم خود را تغییر 
مي دهم و اگر بخواهم از سختي هاي آن بگويم اين است كه در 

هر دفعه حضور در صحنه كاهش وزن در من ديده مي شود. 

 گرايش مردم به نمايش هاي ديني چگونه است؟
من با جرئت مي توانم بگويم ك��ه نمايش هاي مذهبي در ايران 
استقبال خوبي از آن مي شود، همه مردم ما بك گراند مذهبي 
در آنها ديده مي شود، مانند خود بنده كه زماني كه مادر بنده در 
هیئات مشغول بودند به من هم شیر مي دادند كه اين ويژگي در 
درون همه ما وجود دارد و مي توان گفت كه ايرانیان نوستالژيك 
مذهبي دارند، كما اينكه در هر نقطه از كشور ايران كار مذهبي 
اجرا شده با استقبال خوبي مواجه شده است كه تضاد اين قضیه 
هم وجود دارد، به طور مثال شايد مردم از نمايشنامه»شكسپیر« 
استقبال خوبي را نداشته باشند اما موضوعي در خصوص حضرت 
علي»ع« را به خوبي مي پذيرند و غالب مردم ذهنیت مذهبي در 
آنها ديده مي شود. بنده همیشه به مسئولان هم توصیه مي كنم 
كه به خاطر اينكه آموزه هاي ديني م��ردم افزايش پیدا كند از 

نمايش هاي مذهبي حمايت كنند. 
آيا خاطره جالبي از اج�راي نمايش مذهبي در 

ايام ماه مبارك رمضان در ياد داريد؟
بیش��تر خاطرات ما كم��دي بوده ك��ه ح��وادث غیرقابل 
پیش بیني در صحنه رخ داده است مانند اينكه يك كاراكتري 
در نمايش بنا بر دلیلي حضور پیدا نمي كند كه ما به عنوان 
يك بازيگر بايد اين خلأ را پر كنیم كه اين مورد هم با كمدي 

موقعیت به وجود آمده است. 
ش�ما جزو بازيگران پركار به حساب مي آييد، 
حال در حوزه بازيگري مسئله كيفيت براي شما 

اهميت دارد يا كمي؟
من موضوع كم��ي يا همان پركاربودن را بر مس��ئله كیفي 
ترجیح مي دهم، به اين دلیل كه بنده چندين سال در رشته 
بازيگري درس خواندم و طبیعتاً يك خلاقیت مناسبي را از 
اساتیدي همچون حمید سمندريان، ركن الدين خسروي 
و استاد هامون آموختم و به همین دلیل بايد از اطلاعات و 
آگاهي خود در اين زمینه استفاده كنم و مكرر با كار كردن 

آنها را به منصه ظهور برسانم.

فرزين ماندگار     يادداشت
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ام��ام)ع( فرم��ود: نادان های ش��ما 

)پیوس��ته( بر اعمال خ��لاف خود 

می افزايند و دانش��مندان تان امروز 

و فردا می كنند. 


